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Abstract

        
Sonography is an ideal complement to other imaging methods, can be repeated as often as desired, is absolutely non-hazardous, and does not burden the patient in any way. It closes an important diagnostic gap; soft parts that have undergone inflammatory rheumatic changes can be visualised. For routine use in rheumatology one should provide for at least two accurately defined cut planes parallel to and at right angles to the anatomical axis. The use of sonography and its relevance in forecasting the extent, persistence and progress of soft part changes facilitates selecting the indication for the best possible treatment method in each case.


      
        
Zusammenfassung

        
Die Sonographie ergänzt in idealer Weise die bisherigen bildgebenden Verfahren, sie ist beliebig oft zu wiederholen, absolut ungefährlich und beeinträchtigt den Patienten nicht. Sie schließt eine bislang bestehende diagnostische Lücke, entzündlich-rheumatisch veränderte Weichteile sind sichtbar zu machen. Mindestens zwei, exakt definierte Schnittebenen parallel und senkrecht zur anatomischen Achse sind für den routinemäßigen Einsatz in der Rheumatologie zu fordern. Der Einsatz der Sonographie und ihre Aussagekraft hinsichtlich Ausmaß, Persistenz und Progredienz von Weichteilveränderungen erleichtert die Indikationsstellung zur jeweils optimalen Therapie.
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